
چشم انتظارى تفرجگاه «اندبيل» تمامى ندارد قفل ترافيكى اطراف حرم مطهر كى باز مى شود؟
پروژه تله كابين در ايستگاه تأخير  زائران و مجاوران در گفت و گو با قدس:

اردبيل شهرستان خلخال در جنوبى ترين 
منطقــه اســتان اردبيــل در همســايگى 
اســتان هاى آذربايجان شــرقى، زنجان و 
گيلان واقع شده اســت. تفرجگاه اندبيل، 
چشــمه هاى ازناو و ميرعادل، آبشار، قلعه 
كيلوان، كاروانســراى چنارلق، كاروانسراى 

شاه عباسى، پل تاريخى...

خراسان رضوى مسيرهاى منتهى به حرم 
مطهر رضوى در زمره معابر ويژه اى بشــمار 
مى آيند كه جدا از همه ايام سال در روزهايى 
كه در فهرســت مناســبت هاى خاص قرار 
مى گيرند، از نظــر ترافيك جزو پرترددترين 
مسيرهاى شهرى قلمداد مى شوند و شرايط 

.......صفحه3بى مانندى را در... .......صفحه 4

  خارج كردن باند استريل 
پس از 10 سال از بدن بيمار

فارس: پزشــكان تصور مى كردنــد در بدن بيمار، 
موجود زنده اى حركت مى كند، ولى تصاوير پزشكى 
نشــان داد كه آن جسم خارجى و آن موجودى كه 
ســال ها در دل بيمار حركت مى كــرد و امان او و 

خانواده اش را بريده بود، يك گاز استريل است.
تيرماه ســال 86 بود كه خانم 46 ســاله اى با درد 
شــديد وارد بيمارســتان امام خمينى سارى شد، 
پس از انجــام آزمايش ها و ســونوگرافى، نهايتاً در 
شهريورماه 86 با تشــخيص خونريزى رحم، توسط 
خانم دكتر (ر ـ ب) در بيمارســتان شــفاى سارى 
جراحى شد. چند هفته اى گذشت و بدن بيمار دچار 
عفونت شد، پزشــك معالج با تجويز آنتى بيوتيك و 
تشــخيص اينكه به دليل ديابت اين مشكل براى او 
پيش آمده اســت و چيز خاصى نيست، به موضوع 

فيصله داد و البته عفونت به ظاهر از بين رفت.
چهار سال گذشت و در اين سال ها بيمار هرازگاهى 
دچــار ناراحتى هاى خفيف در معــده و روده خود 
مى شــد، اما زمانى فرا رسيد كه احساس كرد، انگار 
چيزى مانند مار در دل او مى پيچد، به پزشكانى در 
سارى، قائم شــهر و تهران مراجعه كرد، سونوگرافى 
و آزمايش و... اما چيزى مشــخص نشد و مى گفتند 
او مشــكل اعصاب دارد، در اين مدت فشار خون او 
به طور سرســام آورى بالا مى رفــت و حتى منجر به 
كم بينايى چشم چپش شــد و در سال 93 با اينكه 
پزشــكان مى گفتند بايد جراحى شــود، اما به ليزر 

درمانى اكتفا شد.
شــهريور ماه ســال جارى بود كه بيمار بر اثر فشار 
خون بالا و ســرگيجه، با ســر به زمين مى خورد و 
در جدول يكى از خيابان هاى شــهر سارى مى افتد، 
تاندون پاى راست او پاره مى شود و پاى چپ او نيز 
دچار آسيب ديدگى شديد مى شود كه هنوز آثار آن 

مشخص است.
اين بيمار دچار سكته مى شود و به بيمارستان قلب 
ســارى منتقل و پس از چند روز بســترى مرخص 
مى شــود، اما پس از گذشت چند روز متوجه شدند 
كه نفس كم مى آورد و احساس مى كند، حتى قلب 

او دچار عفونت شده است.
20 آذرماه ســال جارى بود كه بيمار بســترى شد، با 
انجام كلونوســكوپى و آندوســكوپى دريافتند كه آن 
جســم خارجى يك گاز اســتريل اســت. اين اشتباه 
پزشكى سبب شده بود كه روده هاى بيمار سوراخ شود.
سرانجام سه روز پس از كشف جديد اين بانوى 56 
ساله در بيمارستان امام خمينى سارى جراحى شد.

 راه آهن دو خطه زنجان- قزوين 
نزديك به رستگارى

مهر: دوخطه شــدن راه آهن مسير زنجان ـ قزوين، 
عامل مهمى در شــتاب توسعه استان زنجان است؛ 
پروژه اى كــه بيش از نيمى از آن اجرا شــده، ولى 
اكنون به دليل نبود اعتبار، روند اجرايى كندى دارد.
راه آهــن از مهم تريــن بخش ها در زمينه توســعه 
محسوب مى شــود و با توجه به قرار گرفتن استان 
زنجان در مسير ترانزيت مركز به غرب و شمال غرب 
كشور، عامل مهم در توسعه استان زنجان و منطقه 

شمال غرب است.
دو خطه كردن مســير ريلى زنجان به قزوين كه از 
يك دهه گذشــته به علت نبود اعتبار در حاشــيه 
مانده بود، اكنون با 52 درصد پيشــرفت فيزيكى در 

حال اجراست.
اين مســير ظرفيت حمل و نقل كالا و مسافر را به 
دو برابر افزايش داده و در زمينه تســهيل در زمينه 
ترافيك خط ريلى منطقه شــمال غرب كشور نقش 
بســزايى دارد، به گونه اى كه ضمن افزايش ناوگان 
حمل و نقل ريلى، باعث كاهش زمان حركت قطارها 

نيز مى شود.
با وجود گذشــت يك دهه از تصويب طرح دوخطه 
كردن راه آهــن قزوين ـ زنجان، كمبــود اعتبارات 
باعث شده بود اين طرح حركت لاك پشتى بر روى 
ريل هاى توســعه حمل و نقل استان زنجان داشته 
باشــد، ولى با توجه به تلاش هاى صــورت گرفته، 
طى سال هاى اخير، اين طرح به ايستگاه رستگارى 

نزديك شده است.
نماينده مردم زنجان و طارم در مجلس شوراى اسلامى، 
دوخطه شدن مسير ريلى قزوين ـ زنجان را گامى مهم 
و تأثيرگذار در زمينه توســعه استان زنجان و منطقه 
شمال غرب كشور عنوان كرده و مى گويد: با بهره بردارى 
از اين طرح، حمل بار و مســافر توســط ناوگان ريلى 

شمال غرب كشور افزايش مى يابد.
على وقف چى مى افزايد: نمايندگان اســتان زنجان 

پيگير تأمين اعتبار مورد نياز اين پروژه هستند.
وى تصريــح مى كند: مكاتبــات لازم براى تأمين و 
تخصيص اعتبار اين پروژه صورت گرفته و استاندار 
زنجــان و نمايندگان اســتان در مجلس نيز پيگير 

تأمين بموقع اعتبار مورد نياز پروژه هستند.
وقف چى با بيان اينكه يكى از اساسى ترين شاخص هاى 
توسعه يافتگى هر كشورى، توجه به بخش حمل و نقل 
است، اضافه مى كند: توجه به توسعه ناوگان ريلى باعث 
توســعه اقتصادى مى شود و براى تحقق اين امر مهم، 

تلاش لازم را انجام مى دهيم.

تهيه  گزارش  بابايى مفرد در جريــان  اكبر 
درخصوص رشــد جمعيت گرازها در روستاهاى 
شهرستان ازنا و خسارت هايى كه اين جانوران به 
كشاورزان و باغداران اين مناطق روستايى وارد 
مى كنند، على رغم تــلاش فراوان براى برقرارى 
ارتباط با مســئولين محيط زيســت، متأسفانه 
موفق نشــديم. از اين رو اين گزارش را از زبان 
يك فعال و كنشــگر محيط زيســت و دكتراى 

حيات وحش پى مى  گيريم.
مجيد دريكوند، فعال محيط زيســت و دكتراى 
حيات وحش درخصــوص افزايش تعداد گرازها 
در برخى مناطق لرســتان با بيان اينكه رشــد 
جمعيت گرازها در مناطق شهرى طغيان كرده 
اســت، گفت: با نگاهى به محل زندگى انسان ها 
در مناطق روســتايى و عشــايرى بايد گفت كه 
طبيعت محل زندگى اين گونه از حيوانات است 
و انســان ها با زندگى در اين مناطق تنش هايى 

براى حيوانات ايجاد كرده  اند.
مديرعامل انجمن مهندســين محيط زيســت 
زاگرس با اشــاره به اينكه با وجود اين تنش  ها 
حق را به انسان ها مى دهيم، اما قوانين و اصولى 
داريــم كه طبيعت نيز بايد حفظ شــود، افزود: 
مداخله انسان در طبيعت باعث ايجاد تنش هايى 

در محدوده جانوران شده است.

آمار بيش از حد استاندارد
اين فعال محيط  زيست حرام شدن گوشت گراز 
را در دين اسلام يكى از دلايل افزايش جمعيت 
گرازها عنوان كرد و ادامــه داد: آمار گرازها در 
برخى مناطق لرســتان بيش از حد اســتاندارد 
است و اگر جمعيت از ميزان استاندارد بالا رود، 

بايد كنترل شود.
دريكونــد با بيان اينكه گرازهــا همه چيز خوار 
هســتند و اگر در شــرايط محيطى مناســب 
قرار گيرند، ســالى دو بــار زاد و ولد مى كنند، 
اظهار كرد: هرچنــد كه جمعيت گرازها طغيان 
كرده اســت، اما همين گونه جانورى در تعادل 
اكوسيســتم نيز نقش داشــته و به  عنوان يك 
حلقه اى از زنجيره اكوسيستم به وجود آن ها در 

طبيعت نياز است.
وى بيــان كرد: اگرچه طغيان جمعيت گرازها با 
آسيب  هايى همراه است، اما راه مقابله با طغيان 
و آسيب  هاى احتمالى، حذف اين گونه جانورى 
نبوده، بلكه عاقلانه ترين و علمى  ترين راه، كنترل 

جمعيت آن هاست.
دريكوند با اشــاره بــه اينكه شــكار، آخرين و 
بدترين راه ممكن براى مقابله با رشــد جمعيت 
گرازهاست، خاطرنشان كرد: نبايد بدترين راه و 
ساده  ترين راه را انتخاب كرد. اين كار يك پايه 
علمى و پژوهشى مى  خواهد كه ما در اين زمينه 

ضعيف عمل كرده  ايم.

اين كنشــگر محيط زيســت با 
اينكه روش  هــاى جمع  اعــلام 
آ ورى اطلاعــات مــا مبتنى بر 
روش هاى دقيق علمى نيســت، 
گفــت: به خاطــر همين ضعف 
سرشــمارى  هاى  در  بــزرگ، 
ساليانه  اى كه درخصوص حيات 
آمار  وحش صــورت مى گيــرد 

دقيقى به دست نمى  آيد.

آموزش حياتى است
آمــوزش جوامع  دريكوند بحث 
محلى در برخــورد با گونه  هاى 
جانورى را مهم و حياتى دانست 
و تصريح كــرد: وقتــى جامعه  

محلى و روســتاييان در حاشيه  مناطق حفاظت 
شــده و درگير با حيات وحش زندگى مى كنند 
به اين معنى  اســت كه انسان در محيط زندگى 

حيوانات ورود كرده است.
وى اضافــه كرد: قاعدتاً از لحــاظ مالكيت بايد 
اين گونه مناطق را متعلق بــه حيوانات بدانيم، 
اما منافع روســتاييان و ناآگاهــى از ارزش هاى 
حيات وحش و نابودى منبع درآمد آنان موجب 
مى شــود يك فرد روســتايى تنها راه مقابله با 
اين تهديد را كشــتن و حذف اين  گونه جانورى 

تشخيص دهد.
اين كنشــگر محيط زيســت بار ديگــر با طرح 
پرسشــى مبنى بر اينكه چــه آموزش هايى در 

در  گرازهــا  فوايــد  زمينــه 
طبيعت به ســاكنين مناطق 
كوهســتانى ارائه شده است، 
اگرچــه حيات وحش  گفت: 
ارزش خود را دارد و انســان 
از حيات وحش  ارزش تــر  با 
اســت، امــا بايد هــر دو را 
در كنار هم داشــته باشــيم، 
ولــى محيط زيســت موظف 
اســت، نحوه  رويارويى انسان 
بــا حيات وحــش را به آن ها 

آموزش دهد.
دريكونــد با اشــاره به اينكه 
در اينكــه گرازها بــه مزارع 
كشــاورزى آســيب مى زنند 
هيچ شــكى وجود ندارد، بر پايدارى معيشــت 
جوامــع روســتايى تأكيد كرد و بيان داشــت: 
لازم اســت، اقتصاد جوامع روستايى و درگير با 
حيات وحش تقويت شود. نبايد زندگى ساكنين 
مناطق روســتايى وابســته به همان نيم هكتار 
محصــول زراعى باشــد كه گــراز آن را از بين 
ببرد و ديگر منبع درآمدى نداشــته باشــند. به 
همين خاطر بايد روســتاييان را به توليد صنايع 
دســتى محلى، قاليبافى، پرورش زنبور، كاشت 

محصولات در ارتفاع و... ترغيب كنيم.

 ضعف مديريت در حوزه محيط زيست 
وى گفت: اگر نســبت به جذب اكوتوريســم و 

گردشگر طبيعت اقدام شود و درآمد آن متوجه 
خود مردم شود و مردم درك كنند كه از جانب 
حيات وحش ذى نفع هستند، خود آن ها حافظ 

حيات وحش خواهند شد.
دريكوند افزود: ما هميشه به دنبال راه  هاى كوتاه 
و پرهزينه براى كنترل حيات وحش هســتيم و 
حالا هم كه اين موضوع از كنترل خارج شــده 
اســت، بحث ميرشــكار را مطــرح كرده  ايم كه 
ايــن موضوع نشــان مى  دهد، دســتگاه متولى 
محيط زيســت به اين باور رسيده كه نمى  تواند، 
هيــچ راهــى را بــراى كنترل حيــات وحش 

ارائه دهد.
مديرعامل انجمن مهندســين محيط زيســت 
زاگرس خاطرنشــان كرد: ضعــف مديريت در 
حوزه محيط  زيســت احساس مى شود و محيط 
زيست نتوانســته پيش  بينى كند كه يك گونه 
جانورى مانند گراز روزى به حد طغيان خواهد 
رسيد؛ به همين خاطر در راستاى كنترل چنين 

مشكلى عاجز مانده است.
دريكوند با اشــاره به اينكــه در بخش كنترل و 
حفاظت از محيط زيســت و همچنين در زمينه 
پيش  بينــى پديده  طغيــان گونه  هاى جانورى 
ضعيــف عمل كــرده  ايــم، اظهار كــرد: چون 
اقدام هــاى پژوهشــى و قابل اتكايــى در حوزه 
محيط زيست صورت نداده  ايم به همين خاطر 
از عهده كنتــرل جمعيت گرازها بر نيامده  ايم و 
چه بســا در آينده يك گونه جانــورى ديگر از 

كنترل خارج شده و به مرز طغيان برسد.

فعال محيط  زيست در گفت و گو با قدس مى گويد جمعيت اين حيوان بيش از حد استاندارد است
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شهردار بجنورد با اشاره به 
ساخت و سازهاى غيرمجاز:

باغ تالارهاى بدون مجوز 
در بجنورد پلمب مى شوند

رئيس ستاد بازسازى عتبات عاليات 
اين استان تشريح كرد

پروژه اردبيل براى بازسازى 
 حرم  مطهر حضرت زينب

.......صفحه4.......صفحه3
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معلمى بوئين زهرايى 
مرهم مشكلات 

دانش آموز بيمارش شد

بازخوانى پرونده ده ساله

سلامتى مردم ايذه 
توسط شهردارى 

ذبح مى شود

بجنورد   شهردار بجنورد گفت: باغ تالارهاى غيرمجاز در اين 
شهر تنها يك هفته فرصت دارند تا نسبت به پرداخت حقوق 
شهردارى اقدام كنند؛ در غير اين صورت پلمب مى شوند.روح االله 
براتيان با اشاره به ساخت و سازهاى غيرمجاز باغ تالارها در اين 

شهر اظهار كرد: به مالكان ...

اردبيل  رئيس ستاد بازسازى عتبات عاليات استان اردبيل 
گفت: در نظر داريم يك پروژه شاخص و ويژه استان اردبيل در 
حرم مطهر حضرت زينب(س) انجام دهيم. اسفنديار هوشيار در 
جلسه ستاد بازسازى عتبات عاليات شهرستان گرمى مغان اظهار 

كرد: با تأكيد امام جمعه استان اردبيل و ...

.......صفحه2

خوزستان  10 سال است، نتيجه پرونده كشتارگاه ايذه كه 
مصايبش دســت به دست هم داده اند تا جريان نابسامانى رقم 
زند نامعلوم است.معضل سرريز فاضلاب كشتارگاه شهر ايذه در  
پنج كيلومترى اين شهرستان واقع در جاده پيان نرسيده به سه 

راهى «راسفند» مدت زمان زيادى است...

قزوين  در گفت و گوى پيــش رو صحبت هاى معلمى را 
دنبال مى كنيم كه ارتباط صميمى و اقدام دلسوزانه اش، مسير 
زندگى شاگردش را تغيير داد.  به گزارش خبرنگار قدس، علم 
و دانش دو بالى است كه انسان مى تواند با آن ها تا بيكران پرواز 

كند و شايد بتوان گفت كه ارزش هر...

اگرچه طغيان 
جمعيت گرازها 
با آسيب  هايى 

همراه است، اما 
راه مقابله با طغيان 

و آسيب  هاى 
احتمالى، حذف اين 
گونه جانورى نيست

بــرش



  فرماندار زن بلوچ مورد تقدير قرار گرفت

زاهدان: سعيد جليلى، نماينده رهبر معظم انقلاب در شوراى 
عالى امنيت ملى و فعال سياسى از يك فرماندار زن در دولت 
روحانــى قدردانى كرده و گفته اســت: خانم حميرا ريگى، 
فرماندار قصرقند در جنوب سيســتان و بلوچستان است كه 
در بازديد اخيرم از اين شهرستان متوجه شدم متدين، انقلابى 

و كارآمد است.
جليلى كه در نشســت «دولت سايه» ســخن مى گفت، در 
توصيف كارهاى خانم ريگى يادآور شــده است: او افزون بر 
تدفين پنج شهيد گمنام و يك شهيد اهل سنت مدافع حرم 
در اين شهر، بســيارى از آنچه را كه ما شعار مى دهيم، اجرا 
كرده است. براى نمونه، از نزديك ديدم ايشان به زيرمجموعه 
خودش اعلام كرده، به جاى اينكه بنشينيد تا مردم پيش شما 
بيايند، شما بايد پيشقدم شويد و نزد مردم برويد و مشكلات 
آنان را جويا شويد و حل كنيد. گفتنى است، نام حميرا ريگى 

پيش از اين نيز بارها بر زبان افتاده و رسانه اى شده بود. 
او كــه هم اكنون فرماندار قصرقند- بــا بيش از 40 هزار تن 
جمعيت- است، به سال 1354 در سيستان و بلوچستان زاده 

شد و كارشناسى ارشد فناورى اطلاعات دارد. 
شهرستان قصرقند چندان بزرگ نيست، اما در منطقه مهمى 
در حوالى مرز ايران و افغانستان قرار دارد و اداره سياسى آن 
مســئوليت مهمى اســت. از خانم ريگى به عنوان نخستين 
فرماندار زن در ايران نام مى برند كه از قوم بلوچ و اهل سنت 
است.  او در 25 سالگى، با حكم فرماندار وقت چابهار، بخشدار 
بخش مركزى چابهار شــد و در همان زمان بود كه انتخابش 

انتقادهاى فراوانى را برانگيخت.
وى براى چندى نيز مديركل بهزيستى سيستان و بلوچستان 
بود كه موجب شده، نگرش تخصصى و ويژه اى به آسيب هاى 

اجتماعى زيستگاهش داشته باشد. 
خبرگزارى ايرنا هم از حميرا ريگى به عنوان يك فعال بومى 
نام مى برد كه در صلح و ســازش ميان دو طايفه سيســتان 
و بلوچستان نقش داشــته است. حميرا ريگى كه سه فرزند 
دارد، پيشترها در مصاحبه اى گفته بود: اگر همراهى همسر و 

خانواده ام نبود ممكن نبود، بتوانم كارها را پيش ببرم.
 

  ارائه تسهيلات ارزان قيمت ويژه به عشاير
بوشهر: رئيس ســازمان امور عشاير كشور از احياى شوراى 
عالى عشاير كشور و پرداخت تسهيلات 400 ميليارد تومانى 

ويژه عشاير با كارمزد 4 درصد در سال گذشته خبر داد.
كرمعلى قندآلى در نشســت با استاندار بوشــهر با اشاره به 
آمار جمعيتى عشاير كشور كه 1/8 درصد جمعيت كشور را 
تشــكيل مى دهند، اظهار داشت: براساس گزارش مركز آمار 
ايران، يك ميليون و 230 هزار نفر عشاير در قالب 213 هزار 

خانوار در سراسر كشور زندگى مى كنند.
وى با اشــاره به وضعيت عشــاير در استان بوشهر بيان كرد: 
استان بوشهر از جمله استان هايى است كه 7 تا 8 ماه از سال 
را عشاير در قشلاق بوده و در اين استان زندگى مى كنند وهم 

افزايى خوبى بين مردم و عشاير در اين استان وجود دارد.
قندآلى با اشاره به پرداخت 400 ميليارد تومان تسهيلات با 
سود 4 درصد براى عشاير در سال گذشته گفت: از اين ميزان 
يك ميليارد تومان اعتبار سهم عشاير استان بوشهر بوده است.

 
  بيشترين تصادفات در همدان مربوط 

به جاده هاى دوخطه است
ايسنا: جانشين فرمانده پليس راه استان همدان با بيان اينكه 
جاده هاى دوخطه بيشــترين تصادفات را در همدان به خود 
اختصاص داده اند، افزود: محور نهاوند- آورزمان، محور نهاوند- 
فيروزان، محور ملايــر- بروجرد و محور غارعليصدر به علت 
حجم بالاى تردد و دوخطه بودن محورها، بيشترين تصادفات 

را به خود اختصاص داده اند.
سرهنگ ســعيد اســماعيلى يادآور شد: متأســفانه محور 
غارعليصدر با وجود حجم بالاى تردد، تعريض نشده و حتى 
فاقد دوربين هاى ثبت تخلف ســرعت اســت كه همين امر 

موجب بروز تصادفات مى شود.
 

  مدارس تخريبى و كمبود معلم 
مشكلات آموزشى هرمزگان 

بندرعباس:  اســتاندار هرمزگان وجــود مدارس تخريبى و 
كمبود معلم را ازجمله مشــكلات آموزش وپرورش هرمزگان 
برشمرد و گفت: ميزان كمى دانشگاه ها در هرمزگان قابل قبول 
است، اما به لحاظ كيفى مشكلاتى داريم و آمايش آموزشى 
يكى از ضروريات براى هرمزگان است كه بايد موردتوجه قرار 

گيرد.
فريدون همتى در نشســت با اعضاى كميســيون آموزش و 
تحقيقات مجلس شوراى اسلامى با اشاره به مباحث آموزشى 
و علمى در هرمزگان، تصريح كرد: ميزان كمى دانشگاه ها در 
هرمزگان قابل قبول است، اما به لحاظ كيفى مشكلاتى داريم و 
آمايش آموزشى يكى از ضروريات براى هرمزگان است كه بايد 
موردتوجه قرار گيرد. وى با تأكيد بر اينكه بايد شاهد تقويت 
و ارتقاى كيفيت آموزشى و علمى در استان هرمزگان باشيم، 
بيان كرد: بايد خروجى دانشگاه هاى هرمزگان توان رقابت در 

آزمون هاى سراسرى علمى را داشته باشند.
همتــى گفت: هرمــزگان به لحاظ موقعيــت جغرافيايى از 
استان هاى راهبردى كشور است و نقش و جايگاه مهمى در 

اقتصاد و بودجه ملى ايفا مى كند.

در اقدامى خيرخواهانه

معلم بوئين زهرايى، مرهم مشكلات دانش آموز بيمارش شد
��ر

قدس   در گفت و گوى پيش رو صحبت هاى 
معلمى را دنبال مى كنيم كه ارتباط صميمى و 
اقدام دلسوزانه اش، مسير زندگى شاگردش را 

تغيير داد. 
به گزارش خبرنگار قدس، علم و دانش دو بالى 
است كه انسان مى تواند با آن ها تا بيكران پرواز 
كند و شــايد بتوان گفت كه ارزش هر انسان 
با چگونگــى به كارگيرى ايــن دو بال معين 

مى شود.
اوج ايثــار و فــداكارى معلــم را مى توان در 
جايى لمس كرد كه بــراى جلوگيرى از افت 
تحصيلى دانش آمــوزش خارج از وقت كارى 
در بيمارســتان حاضر شــده و بــدون هيچ 
چشمداشــتى، مشــغول تدريس دانش آموز 
بيمارش مى شود و سختى ها را با لبخندى بر 

لب شيرين مى كند.
اواسط آذرماه سال جارى بود كه معلمى فداكار 
با شنيدن بسترى شدن دانش آموزش در يكى 
از مراكز آموزشــى درمانى اســتان قزوين به 
فعاليتى دلســوزانه اقدام كرد و به آموزش وى 

در مركز ياد شده، پرداخت.
الناز سيدپور معلم پايه چهارم يكى از مدارس 
شهرستان بوئين زهرا استان قزوين طى يك 
ماه گذشــته به تدريس دانــش آموز خود در 
بيمارســتان پرداخته است كه براى اطلاعات 
بيشــتر پاى صحبت هاى اين معلــم فداكار 

نشسته ايم.

  قدس: لطفاً خودتان را معرفى كنيد.
 الناز ســيدپور معلم يكى از مراكز آموزشــى 
بخش دشــتابى شهرستان بوئين زهرا هستم 
و  6 ســال اســت كــه مشــغول تدريس و 

فارغ التحصيل دانشگاه فرهنگيان هستم.

  داستان تغيير مسير زندگى دانش آموز 
شما از كجا آغاز شد؟ 

دانش آموز بنده يكى از دانش آموزانى بود كه 
هيچ علاقه اى نسبت به فراگيرى علم و دانش 
نداشت و به عبارتى از كلاس درس فرارى بود 
و در زمــان حضــور در كلاس نيز توجهى به 
درس نداشت و سرگرم شيطنت هاى كودكانه 
بود؛ وجود چنين ويژگى هايى در وى موجب 
شد تا در صدد ايجاد انگيزه و علاقه نسبت به 
فراگيرى علم و دانــش برآيم كه البته در اين 
زمينه سختى هاى بسيارى را بر دانش آموزم 

وارد نمى كردم.
 بعد از گذشــت يك ماه، شــيطنت هاى وى 
كاهــش يافت و به درس گوش مى داد كه اين 
امر براى ســاير دانش آموزان نيز جاى تعجب 
داشــت. در اين مدت دانش آموز پايه كلاس 
چهارمم، فعاليت چشمگيرى در كلاس درس 
انجام مى داد و به نوعى علاقه مندى و شــوق 
تحصيل در وجودش شكل گرفته بود و مسير 

زندگى اش در حال تغيير بود.
بعد از گذشت يك هفته، متوجه بيمارى اين 
دانش آموز شدم و بعد از بررسى وضعيت وى 

توســط خانواده اش متوجه 
شدم كه پدرش در بسيارى 
از مواقــع در زندان به ســر 
مى برد و دانش آموز، تغذيه 

مناسبى در خانواده ندارد.
در 13 آذرماه ســال جارى 
و بعد از صحبــت  با يكى از 
مراكز آموزشى درمانى استان 
قزوين، پزشــكان تشخيص 
دادند كــه دانش آموزم بايد 
بيمارستان بسترى شود  در 

و تحت نظر قرار بگيرد.
بعد از ســه روز از بســترى 
شــدن دانش آمــوزم و در 
15 آذرماه ســال جارى، با 
مجوزهاى اخذ شده، تصميم 

گرفتم تا به بيمارستان مراجعه كنم و در آنجا 
به تدريــس وى بپردازم. در نخســتين نوبت 
حضورم در بيمارستان، صميميت و وابستگى 
دانش آمــوزم را با آغــوش گرفتنش بخوبى 
احساس كردم و همين برخورد نخست دانش 
آموز، بنده را مشتاق تر كرد تا به تدريس وى در 

بيمارستان ادامه دهم.

 آيــا هزينه اى بابــت تدريس دانش 
آموزتان در بيمارستان دريافت مى كنيد؟

به هيچ عنوان هزينه اى از دانش آموزم دريافت 

نمى كنم و اگر هزينه اى هم 
پرداخت  توسط خانواده وى 
نمى كنم چراكه  قبول  شود، 
الهى اين  با هدف رضايــت 
فعاليــت را انجــام مى دهم 
و وجدان يــك معلم قبول 
نمى كند كه چنين هزينه اى 
را دريافت كنند. به نظر من 
«كار  و  كاركردن»  «درســت 
درست انجام دادن» دو مقوله 
متفاوت اســت و معلم بايد 
فعاليتــى را انجــام دهد كه 
موجب ناراحتى وجدانش در 

آينده نشود.
در حال حاضــر هزينه هاى 
درمان اين دانش آموز توسط 
اداره كل بهزيستى استان قزوين انجام مى شود.

 چــه انگيزه و هدفى موجب شــد تا 
بتوانيد بر ســختى هاى تدريس با توجه 
به وضعيت بيمارى دانش آموزتان چيره 
شويد و مسير زندگى اش را تا حدى تغيير 

دهيد؟
يك معلم بايد نگاه مثبت به دانش آموزان اعم 
از ضعيف و قوى داشــته باشــد چراكه دانش 
آموزان آينده سازان كشور محسوب مى شوند؛ 
باتوجه به اينكه در جريان شرايط زندگى دانش 

آموزم بودم، هدفم از تدريس او، تغيير مســير 
زندگى وى بود تا به جايى برسد كه مشكلات 
را پشت سر گذاشته و با تغيير شرايط زندگى 

به قله هاى افتخار آفرينى برسد.
دانش آموز بنده هــوش رياضى بالا و توانايى 
قابل توجهى دارد كه بايد به او توجه شــود و 

اميدوارم در آينده به موفقيت برسد.

و  آموزان  دانــش  دغدغه  مهم ترين   
وظيفه مســئولان از ديدگاه يك معلم 

چيست؟
مشــكلات دانش آموزان بايد توسط معلمان 
ريشه يابى شــود؛ يكى از دغدغه هاى مدارس 
كشور و به تبع آن استان قزوين اين است كه 
معلمان خود را درگير مشكلات دانش آموزان 
نمى كننــد و تنها به تدريــس كتاب و درس 
اكتفا مى كننــد در صورتى كه معلمان الگوى 
دانــش آموزان در زمينه هــاى مختلف اعم از 
مســئوليت پذيرى، كمك به همنوع و عشق 

هستند.
باتوجه به اينكــه دانش آمــوزان در مناطق 
روستايى نيازمند كمك هاى مالى نيز هستند و 
در برخى موارد حتى براى درمان يك بيمارى 
پيش پا افتاده همچون سرماخوردگى، هزينه اى 
در اختيــار ندارند از مســئولان درخواســت 
مى شــود، كمك هاى مالى را انجام دهند و به 

توانايى مالى آن ها رسيدگى شود.

 ميزبانى از سفير اتريش
در حرم بانوى كرامت

قم-خبرنگار قدس: «اشتفان شولتز» سفير اتريش در تهران 
به شهر مقدس قم سفر و ضمن حضور در حرم مطهر كريمه 

اهل بيت(س) از نقاط گوناگون آن بازديد كرد.
وى با ابراز خوشــحالى از حضور خود در حرم مطهر حضرت 
فاطمه معصومه(س) عنوان كــرد: در اين مكان معنوى يك 
احساس متفاوت انسان را متوجه خود مى كند كه اين احساس 

مى تواند سبب تغيير شود.
سفير اتريش در تهران بابيان اينكه ايران در منطقه داراى يك 
نقش تأثيرگذار اســت، عنوان كرد: ايران اسلامى بسيارى از 
كشورها را از تروريست ها و گروه هاى تكفيرى نجات داده است.
لازم به ذكر اســت، اشتفان شــولتز در يك صد و شصتمين 
سالگرد روابط ديپلماتيك ايران و اتريش ديدارها و نشست هاى 
گوناگونى در شهرهاى برجسته ايران بويژه تهران و قم دنبال 

مى كند.
 

 ورود برخى آرايشگاه هاى زنانه به 
حيطه پزشكى با مخاطراتى همراه است

كرج: مشــاور امور بانوان رئيس سازمان تعزيرات حكومتى 
كشــور گفت: ورود برخى آرايشگاه هاى بانوان به فعاليت هاى 
حوزه پزشكى با مخاطراتى براى مراجعه كنندگان همراه است.
ويدا آزاد در همايش توجيهى آرايشگران زن شهرستان فرديس 
استان البرز افزود: يكى از دلايلى كه سبب افزايش تخلف در 
صنف آرايشگران شده است، ناآگاهى برخى واحدهاى صنفى 

از مجموعه خدمات مجاز و غيرمجاز در اين صنف است.
آزاد، بيان كرد: سازمان تعزيرات حكومتى، بنا به ضرورت، طرح 
«ساماندهى و نظارت بر آرايشــگاه هاى زنانه» كه مستقيم با 
بهداشت جسمى و روحى بانوان ارتباط دارد را اجرا كرده است.
وى ورود به حيطه وظايف پزشكى را يكى از تخلفاتى دانست 
كه آسيب جدى روحى و جسمى بر مراجعه كنندگان گذاشته 

است.
مشاور رئيس ســازمان تعزيرات حكومتى، از جمله اقدامات 
غير مجاز برخى آرايشگاه هاى زنانه را انجام بوتاكس و دستگاه 
ســولاريوم عنوان كرد و گفت: اين در حالى است كه وزارت 
بهداشــت ورود چنين دســتگاهى در ســالن هاى ورزشى و 
آرايشگاه هاى زنانه را ممنوع كرده است، ولى متأسفانه از اين 

دستگاه ها همچنان در اين اماكن استفاده مى شود.
 

 نفس هاى پايتخت طبيعت ايران 
به شمارش افتاد

ياسوج: شهر ياســوج كه به دليل مواهــب خدادادى عنوان 
«پايتخــت طبيعت ايران» را يدك مى كشــد، از مشــكلات 
متعددى مانند ترافيك و نامناســب بودن منظر و ســيماى 

شهرى رنج مى برد.
معاون هماهنگى امور عمرانى استاندار كهگيلويه و بويراحمد 
در شــوراى ترافيك استان، ســيما و منظر شهرى ياسوج را 
نامناسب دانست و گفت: «پايتخت طبيعت ايران» اين روزها با 
مشكلات متعددى در حوزه زيرساختى، روشنايى، ترافيكى و 

سيما و منظر شهرى دست و پنجه نرم مى كند.
عزيز فيلى اظهار داشــت: مشــكلات موجود شهر ياسوج در 
زمينه ترافيك بســيار زياد بوده كه در يك بازه زمانى كوتاه 
امكان برطرف كردن تمامى اين مسائل و مشكلات نيست و 
بايد با اولويت بندى صحيح و درســت اين مشكلات برطرف 

شود.
وى، خواستار رفع چند گره ترافيكى در شهر ياسوج تا پيش از 
تعطيلات نوروز شد و افزود: براى بهبود شرايط در شهر ياسوج 
تبديل وضعيت شبكه هوايى به زمينى در برخى مناطق، لكه 
گيرى خيابان ها و رفع گره هاى ترافيكى بايد در دســتور كار 

قرار گيرد.
 

 ماجراى ناپديد شدن صندوق هاى 
حمايت از بيماران كليوى در تبريز

ايسنا: رئيس انجمن خيريه  بيماران كليوى آذربايجان شرقى 
با اشــاره به اينكه مجوز نصب صندوق هــاى حمايت از اين 
بيماران از سوى فرماندارى صادر شده است، گفت: اين روزها 
شاهد ناپديد شدن تدريجى صندوق هاى حمايت از بيماران 

كليوى در سطح شهر تبريز هستيم.
عادل فيروزى افزود: شــمار صندوق هاى حمايت از بيماران 
كليوى در مقايسه با ساير صندوق هاى انجمن ها بسيار كمتر 
است كه همين شمار نيز توسط شهردارى تبريز جمع آورى 
و در انبارهاى مناطق مختلف شــهردارى انباشته شده است. 
شــمارى از صندوق ها در انجمن انبار شــده، ولى سرنوشت 
شــمارى از آن ها هنوز مبهم اســت. وى با بيــان اينكه اين 
صندوق ها به بهانه  سازماندهى جمع آورى شده  است، گفت: 
در برخى نقاط شــهر صندوق انجمن هــاى ديگر جايگزين 

صندوق هاى حمايت از بيماران كليوى شده است.
فيــروزى بيان كرد: فرمانــدارى تبريز برنامــه اى مبتنى بر 
ســازماندهى صندوق هاى موجود در شهر داشت. طبق اين 
برنامه، تصميم بر سازماندهى صندوق هاى حمايتى انجمن هاى 
مجوزدار روى يك سكو و در نقاط مشخص شهر گرفته شد كه 

تاكنون اجرا نشده است. 
وى ادامــه داد: حمايت از بيماران كليوى بدون كمك خيران 
و حمايت هــاى مالى مــردم امكان پذير نيســت و اين اقدام 

شهردارى جاى تأمل و تجديد نظر دارد. 

��ر

طيبه قاسمى: 10 سال است، نتيجه پرونده كشتارگاه ايذه كه مصايبش دست به دست 
هم داده اند تا جريان نابسامانى رقم زند نامعلوم است.

معضل ســرريز فاضلاب كشتارگاه شهر ايذه در پنج كيلومترى اين شهرستان واقع در 
جاده پيان نرسيده به ســه راهى «راسفند» مدت زمان زيادى است، مسئولان شهرى 
را درگير كرده است، تا آنجا كه كار از گفت وگو گذشته و به شكايت حفاظت محيط 

زيست، دامپزشكى و بهداشت از شهردارى اين شهرستان رسيده است. 
اين در شرايطى است كه شهردار جديد فقط چند ماهى است، تصدى امور را برعهده 
دارد، ضمن اينكه طبق گفته رئيس دامپزشكى ميزان هزينه براى بازسازى آن حدود 4 

ميليارد تومان است كه از عهده شهردارى بر نمى آيد. 
تمام اين مصايب دست به دست هم داده اند تا حتى با تلاش گسترده ارگان هاى شهرى 
ايذه، فاضلاب اين كشتارگاه هرازگاهى به غير از آزار مردم و چالش مسئولان اختلافاتى 
را نيز باعث شود. پرونده باز اين موضوع در دادگاه حكايت از جريانى نابسامان دارد كه 

نتيجه اش نامعلوم است.

 چاه هاى جذبى مناسب نيست
رئيس اداره حفاظت محيط زيســت ايذه در گفــت وگو با خبرنگار 
قدس با اشــاره به اينكه ما مجبوريم بيــن بد و بدتر يكى را انتخاب 
كنيم، مى گويد: طبق قانون كشتارگاه ها بايد داراى تصفيه خانه هاى 
فاضلاب باشند، در مواقعى كه شرايط و امكانات يك منطقه گسترده 
نيست، ما براى دفع فاضلاب هاى آن به چاه هاى جذبى و يا استفاده 
از «سپتيك تانك» در چاه ها بسنده كنيم، البته استفاده از اين چاه ها 
مناسب نيست، ســپتيك تانك مخزن دو جداره اى است، لجن ها در 
يك قسمت آن جمع مى شود و مايعات به مخزن ديگر سرريز مى كند، 
زمانى كه پســاب ها خشك شــد، مخزن اول را خالى كرده و انتقال 

مى دهند.
عباس سلطانى با اشاره به اينكه از سال 86 اخطاريه به اين كشتارگاه 
داده اند، ادامه مى دهد: اين مخزن ها به صورت فلزى و سيمانى ساخته 
مى شــوند تا با زمين ارتباط نداشته باشــند، زيرا نفوذ ذره اى از اين 

فاضلاب ها براى زمين مضر است، اگر محل دفع پساب كشتارگاه جذبى نباشد و سپتيك 
باشد به طور حتم ظرفيت آن اندازه نبوده كه جارى شده و سرريز كرده است و به صورت 

مرتب هم تخليه نمى شود.

 كشتارگاه متعلق به شهردارى است
رئيس اداره دامپزشكى ايذه درباره مشكلات دفع زباله در كشتارگاه اين شهر به خبرنگار 
قدس مى گويد: ســال گذشته، دادســتان و فرماندار وقت ايذه به اينجا آمدند و ما با 
آن ها در اين مورد صحبت كرديم. بحث فاضلاب كشتارگاه به محيط زيست برمى گردد 
و محيط زيســت نيز خود شاكى شهردارى اســت زيرا ملك اين كشتارگاه متعلق به 

شهردارى است.
دكتر داريوش ملك احمدى اضافه مى كند: طبيعتاً درباره اشــكالات بهداشــتى اين 
كشــتارگاه مطالب را با دادستان در ميان گذاشــته ايم و با مركز بهداشت از شهردارى 
شــكايت كرده ايم كه پرونده آن در شعبه ســوم دادگاه باز و منتظر صدور رأى قاضى

است.

 شكايت از شهردارى
احمدى درباره پرونده كشــتارگاه توضيح مى دهد: همراه با محيط زيست، دامپزشكى، 
مركز بهداشت هر سه ارگان شكايت كرده ايم و بايد منتظر نتيجه و 
حكم قاضى باشــيد. البته شهردارى هم مى گويد، رفع اين مشكل 4 
ميليارد خرج دارد، موضوع ديگر اين است كه سرريزى اين فاضلاب ها 
گاهى رخ مى دهد و بلافاصله با بيل مكانيكى آن ها را جمع مى كنند و 
در كنار فاضلاب ها مى ريزند. وقتى خشك شد به محل حمل زباله هاى 
راســفند برده مى شود چراكه اين يكى از مواردى است كه از شهردار 
خواســته شده است. شهردار اين شــهر درباره ادعاى مالكيت زمين 
كشتارگاه ايذه توسط شهردارى، در گفت و گو با خبرنگار قدس اذعان 
مى كند: اين كشتارگاه كوچك و ظرفيت آن پايين است و طبق اصولى 
كه بايد ساخته شود، ساخته نشده است. هفته گذشته در جلسه اى كه 
با بهداشت و دامپزشكى داشتيم، قرار شد، استانداردسازى هايى ظرف 

مدت يك ماه انجام دهيم.
غلامحسين اســدى اضافه مى كند: البته اين استانداردسازى ها هم 
موقت است چراكه كشتارگاه باغملك كه يك كشتارگاه صنعتى است 

تا قبل از عيد راه اندازى مى شود.

 استانداردهاى موقت 
اســدى با اشاره به اينكه شهرستان ايذه جايى است كه مصرف گوشت در آن بالاست، 
بيان مى كند: اين شهرستان نياز به يك كشتارگاه مجزا دارد و ما به دنبال يك سرمايه 
گذار هســتيم كه بعد از اينكه كشتارگاه باغملك منتقل شد، اين كشتارگاه كوچك را 
خراب كنيم و يك سيستم جديد راه اندازى كنيم. واقعيت اين است كه مشكلاتى وجود 

دارد، اما من كمتر از دوماه است كه آمده ام و اين قضيه را در اولويت كارها قرار داده ام.
او با اشاره به اينكه اين موضوع در دادگاه نيز پرونده دارد، عنوان مى كند: نزديك به يك 
ســال است كه پرونده اى در اين زمينه باز شده است، در جلسات شركت كرده ايم و به 
اين نتيجه رسيديم كه استانداردهاى موقتى انجام دهيم تا بحث جداسازى پسآب آن 

نيز صورت پذيرد.
اسدى تأكيد مى كند: مبحث به شكلى كه گفته مى شود، حاد نيست. اين پسماندها چند 
وقت يك بار توسط دستگاه شهردارى باز شده و باقى مانده فاضلاب سوزانده مى شود، اما 

در كل استانداردهايى كه بايد رعايت شود، رعايت نمى شود.

بازخوانى پرونده ده ساله

سلامتى مردم ايذه توسط شهردارى ذبح مى شود

اوج فداكارى معلم 
را مى توان در 

جايى لمس كرد 
كه براى جلوگيرى 

از افت تحصيلى 
دانش آموزش در 

بيمارستان براى 
تدريس حاضر 

مى شود

بــرش

10 سال است، 
پرونده كشتارگاه 
ايذه بر روى ميز 
مسئولان از اين 

دست به آن دست 
مى شود 

بــرش
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زهــره ناصرى  شهرســتان خلخــال در 
جنوبى ترين منطقه استان اردبيل در همسايگى 
اســتان هاى آذربايجان شرقى، زنجان و گيلان 

واقع شده است.
تفرجگاه اندبيل، چشمه هاى ازناو و ميرعادل، 
آبشــار، قلعه كيلوان، كاروانســراى چنارلق، 
كاروانســراى شاه عباسى، پل تاريخى پرديس 
و بنــاى چهار گــوش از مناطق گردشــگرى 
شهرستان خلخال است كه روستاى اندبيل در 

اين بين شهرت قابل توجهى دارد.
روستاى اندبيل خلخال يكى از روستاهاى هدف 
گردشــگرى استان اردبيل اســت و با داشتن 
بوته زارهاى جنگلى از گونه هاى بلوط ارس به 
علت واقع شدن در نزديكى چشمه «مير عادل 
بلاغى» و چشــمه ســارهاى پرآب همه ساله 

پذيراى هزاران نفر مسافر و گردشگر است.
در فاصله 6 كيلومترى خلخال بالاتر از روستاى 
اندبيل همچنين جنگل بلوطى اســت كه به 

صورت تفرجگاه مورد استفاده قرار مى گيرد.
روستاى اندبيل داراى سابقه طولانى سكونت 
اســت و در شــيبى ملايم اســتقرار يافته و 
كوچه هاى پيچ در پيچــى دارد، كه نهر آب از 
ميان آن ها مى گذرد.  جنگل هاى بلوط و «ممرز» 
و بوته هاى تمشــك ونســترن كه به صورت 
متراكم در شمال روستا گسترده شده اند يكى 
از جلوه هاى بسيار زيباى طبيعى روستا به شمار 
مى روند.چشمه بيله دير، با آب زلال ودائمى كه 
از ارتفاعات بنات سرچشمه مى گيرد طراوت و 
زيبايى خاصى به منطقه بخشــيده است و به 

تفرجگاهى براى گردشگران تبديل شده است.
 

 پروژه اى كه ابتر ماند
يكى از مهم ترين پروژه هاى توسعه گردشگرى 
در اين منطقه تله كابين اندبيل است كه سال ها 
با وجود تملك اراضى و قول هاى مسئولان بدون 

تكليف مانده است.
در حالــى كه بيــش از يك دهــه ازعمليات 
اجرايى تله كابين منطقه گردشگرى «اندبيل» 
خلخال گذشته، اما اين پروژه هيچ سرانجامى 
نداشته و همچنان در ايستگاه تأخير متوقف 

مانده است.
اين طرح گفته مى شــود به دليل عدم اجرا و 
تأخير طولانى مدت و آســيب به دستگاه هاى 
خريدارى شــده كه از ســال 76 در اين محل 
انبار شده است، بيش از 7 ميليارد ريال خسارت 

ديده و اين روند همچنان ادامه دارد.

  انتظار ناتمام
با وجود اينكه فريدون بابايى فرماندار خلخال 
در نشست با فعالان صنعت گردشگرى مدعى 
شد بهره بردارى از راه هاى جديد و بهسازى و 
مرمت راه هاى ارتباطى قبلى صنعت گردشگرى 
در اين شهرستان متحول شده و در سال هاى 
اخير رونق خاصى گرفته اســت، اما بخشــدار 

مركزى در همايش شوراهاى 
اســلامى به گونــه اى ديگر 
ســخن گفته و از بلاتكليفى 
نبود  و  گردشگرى  پروژه هاى 
زير ســاخت هاى لازم در اين 
منطقه ابراز نارضايتى و گلايه 
كرد. پروژه هــاى اجرايى تله 
كابيــن، پل معلــق، اتوبوس 
هوايى، زيپ لاين و قصر چوبى 
از جمله طرح هاى پيشنهادى 
اســت كه  ســرمايه گذاران 
تاكنــون و به دفعات مكرر در 
نشســت هاى مختلف عنوان 

ولى اقدامى براى اجراى آن نشده است.

 كمبود امكانات 
بخشــدار مركزى خلخــال در همين رابطه و 
در همايش رؤساى شــوراهاى اسلامى بخش 
مركــزى خلخال اظهار كرد: يك ســال پيش 
براى حل ايــن موضوع و تعللى كه پيمانكار و 

ســرمايه گذار در اين پروژه داشتند؛ بنابراين از 
مجرى طرح سلب مسئوليت و خلعيت شد.

احمد قنبرى اظهار كرد: با وجود اينكه مجرى 
طرح از اجراى اين طرح و به دليل زمان بر شدن 
اجراى تعهدات از اجراى طرح خلع شد، اما بنا بر 
پيشنهاد مركز استان بار ديگر ادامه كار و پروژه 

به اين سرمايه گذار واگذار شد.
وى بيــان كرد: با اين وجود 
به علت تعلل سرمايه گذار 
اجراى  در  بخش خصوصى 
تفرجگاه  گردشگرى  پروژه 
اندبيل ايــن منطقه نمونه 
شهرســتان  گردشــگرى 
وضعيــت  در  همچنــان 

بلاتكليفى قرار دارد.
وى افزود: پس از گذشــت 
پنج ســال از واگذارى 11 
هكتار از اراضى ملى تفرجگاه 
اندبيل خلخال به ســرمايه 
گذار بخش خصوصى جهت 
ايجاد امكانات گردشگرى در اين منطقه زيبا و 
نمونه گردشگرى به دليل تعلل سرمايه گذار در 
اجراى پروژه اين تفرجگاه همچنان فاقد امكانات 

رفاهى و تفريحى مورد نياز گردشگران است. 
قنبرى عنوان كرد: برخلاف تفرجگاه اندبيل با 
پايان يافتن فاز اول پروژه گردشــگرى و ايجاد 
زيرساخت هاى گردشگرى و برخى از امكانات 

رفاهى و تفريحى در تفرجگاه «ازنا»و«خلخال» 
از سوى بنياد مسكن اســتان اردبيل تاكنون 
20 ســرمايه گذار بزرگ براى ايجاد امكانات 
گردشــگرى از جمله احداث تله كابين، زيپ 
لاين، اتوبوس هوايى و ساير امكانات مورد نياز 

گردشگران اعلام آمادگى كرده اند.

 ظرفيت مغفول
نماينده شهرستان هاى كوثر و خلخال در اين 
رابطه با ابراز نارضايتى از روند اجراى پروژه هاى 
گردشگرى در اين منطقه اظهار مى كند: اجراى 
تله كابين سال هاست كه به درازا كشيده شده 

و به يك دغدغه تبديل شده است.
وى با اشــاره به اين موضوع كه در جنوب اســتان 
ظرفيت هاى مناســبى براى بهره بردارى و درآمد 
زايى وجــود دارد، بيان مى كنــد: مردم منطقه با 
مراجعه به دفاتر نمايندگان خواستار رسيدگى به اين 
موضوع هستند و از نماينده خود در مجلس شوراى 
اسلامى براى حل اين موضوع توقع دارند؛ بنابراين 
از آن جا كه زمين مورد نياز براى اجراى طرح هاى 
گردشگرى تأمين شده است، بايد مجرى طرح در 

اين كار تسريع لازم را در دستور كار قرار دهد.
وى اذعان كرد: متأســفانه اســتفاده درستى از 
ظرفيت گردشگرى كوثر و خلخال طى سال هاى 
گذشــته صورت نگرفته اســت و در اين راستا 
ضرورى است كه مسئولان و متوليان با جديت 

بيشترى اين مقوله را مد نظر قرار دهند.

��راث ���نگ
  پروژه اردبيل براى بازسازى حرم  

مطهر حضرت زينب(س)
اردبيل: رئيس ســتاد بازسازى عتبات عاليات استان اردبيل 
گفت: در نظر داريم يك پروژه شاخص و ويژه استان اردبيل در 

حرم مطهر حضرت زينب(س) انجام دهيم.
اسفنديار هوشيار در جلسه ستاد بازسازى عتبات عاليات شهرستان 
گرمى مغان اظهار كرد: با تأكيد امام جمعه استان اردبيل و استاندار 
براى اجراى يك پروژه شاخص اين استان در حرم مطهر حضرت 

زينب(س) برنامه ريزى و در حال پيگيرى هستيم.
وى بيان كرد: تمام اقدام هاى اين ســتاد در كشــور عراق با 
اصول مهندســى در حال انجام بوده و حرم هاى مطهر تحت 
نظارت زبده ترين مشاوران و مهندسان در حال بازسازى است.
وى با بيان اينكه از سطح شهرستان گرمى مغان بيش از 100 
ميليــون ريال جمع آورى و بيش از 160 ميليون ريال قبض 
ميان مردم توزيع شده است، تصريح كرد: سهم استان اردبيل 
از صحن حضرت زينب(س) 400 متر مربع اســت كه ميان 

نهاد ها و شهرستان تقسيم بندى شده است.

  پرده نقره اى «سينما ايران» اصفهان 
در حال سياه شدن

فارس: در روزهاى اخير اخبارى درباره تخريب «سينما ايران» 
در اصفهان كه مدت زمان زيادى بود به صورت بلااستفاده در 
خيابان چهارباغ اصفهان رها شده بود در رسانه ها بازتاب داشت.

آن طور كه از ظاهر آن مشــخص است به نماى بيرونى آن 
آسيبى وارد نشده و ظاهر سينما همچون گذشته پابرجاست، 
اما با صحبت هايى كه با كسبه و ساكنان مجاور اين ساختمان 
قديمى انجام شد، چند روزى است كه افرادى در اين سينما 
رفت و آمد داشته و از داخل سينما وسايلى به بيرون منتقل 

كرده اند كه فقط محدود به روز گذشته نبوده است.
مهــدى احمدى فر رئيس حوزه هنرى اســتان اصفهان اظهار 
داشت: مطلع شــديم كه عده اى در حال تخريب سينما ايران 
هستند و هماهنگى هاى لازم با قوه قضائيه، شهردارى، نيروى 
انتظامى انجام شد. وى خاطرنشان كرد: فضاى فرهنگى بسادگى 
قابل تغيير كاربرى و تبديل شــدن به فضاى تجارى نيست، از 
طرفى ما دغدغه فرهنگ اين استان را داريم و شبانه روز به دنبال 
ايجاد فضاى فرهنگى هستيم تا بتوانيم بخشى از بار فرهنگى 

شهر را به دوش بكشد، اما در واقع چنين اتفاقاتى مى افتد.

پروژه تله كابين در ايستگاه تأخير 

  4 پرونده ميراث ناملموس قم ثبت چشم انتظارى تفرجگاه «اندبيل» تمامى ندارد
ملى شد

قم: مديركل ميراث فرهنگى، صنايع دســتى و گردشگرى 
استان قم از ثبت ملى چهار پرونده ميراث ناملموس اين استان 

خبر داد.
عيسى رضايى اظهار كرد: در كميته ثبت ملى ميراث ناملموس 
سازمان ميراث فرهنگى كشــور آيين عزادارى محله تاريخى 
چهل اختران، پرونده فن و مهارت منبت، فن و مهارت كاشى 
معرق، فنون و دانش فرش خرسك قم به ثبت رسيد. وى افزود: 
هيئت عزادارى چهل اختران قديمى ترين و بزرگ ترين هيئت 
عزادارى قم است كه طبق شواهد موجود سابقه عزادارى اين 
هيئت به 400 سال پيش يعنى به دوره صفوى مى رسد.  وى 
گفت: فرش خرســك نخستين نوع فرش هاى دستبافت و به 
عبارت بهتر نســل اول فرش قم و مادر فرش ابريشــم قم به 
حســاب مى آيد. رضايى ادامه داد: صنعت كاشى در شهر قم 
بخصوص در كاشى معرق، اصالت و جايگاه خاصى دارد. اجراى 
ســنتى كه تمام مراحل آن از پخت كاشــى تا نصب كاشى 
در محل مورد نظر با دســت و ابزار دســتى اجرا مى شود كه 
مى توانست به عنوان يكى از آثار ارزنده فرهنگى، ثبت ملى شود.

  احياى كاروانسراى تاريخى نيك پى؛ 
معطل هماهنگى

ايرنا: كاروانســراى تاريخى «نيك پى» از بناهاى دوره صفويه 
است كه با وجود ارزش تاريخى و معمارى قابل توجه و ثبت 
در فهرست آثار ملى، تاكنون هيچ اقدام جدى براى مرمت و 
احياى آن انجام نشده است. هم اكنون مالكيت كاروانسراى 
تاريخى نيك پى همانند ساير كاروانسراها متعلق به اداره كل 

اوقاف و امور خيريه استان زنجان است.
معاون ميراث فرهنگى اداره كل ميراث فرهنگى، صنايع دستى 
و گردشگرى استان زنجان با بيان اينكه طى پنج سال گذشته 
در چند مرحله، عمليات مرمت در كاروانســراى شاه عباسى 
نيك پى انجام شده است، گفت: اين بنا در زمان حاضر چند 
تكه شــده و بخشى از آن در اختيار اوقاف و بخش هايى هم 

توسط افرادى تصرف شده است.
مهرداد عســكريان ادامه داد: براى مرمت كامل و اساســى 
كاروانســراى نيك پى معطل رفتار اوقاف هســتيم چراكه 

مالكيت اصلى اين بنا با اين سازمان است.

تهران: رئيس ســازمان برنامــه و بودجه 
استان تهران گفت: طرح قطار شهرى تهران 
به پاكدشت در حال انجام بوده و مطالعات 
طرح تهران به پرديس به پايان رسيده است.
نعمــت االله تركى اظهــار كــرد: از لحاظ 
اولويت بندى، بخش حمــل  و نقل ريلى و 
جاده اى در نظر گرفته  شــده است. حمل  
و نقل ريلى (قطار شهرى) شهرستان هاى 
تهــران به پرديــس و دماوند، تهــران به 
پاكدشت، تهران به اسلامشهر در نظر گرفته  
شده كه كارهاى مطالعاتى طرح «تهران به 

اسلامشهر» با ســقف و رقمى حدود 400 
ميليارد تومان تمام شده و در مرحله شروع 

كار هستيم.
رئيس سازمان برنامه و بودجه استان تهران 
اضافه كرد: خط مطالعات راه آهن تهران به 
شهر قدس، ملارد و شهريار به شكل شبكه 
ريلى در نظر گرفته  شده است. طرح قطار 
شهرى تهران به پاكدشت در دست اجرا و 
مطالعات طرح تهران به پرديس هم به پايان 
رسيده است. اين پروژه ها به شكل فاينانس 

و واگذارى به بخش خصوصى است.

طرح قطار شهرى تهران- پاكدشت در دست اجراست

ميليارد تومان تمام شده و در مرحله شروع 

رئيس سازمان برنامه و بودجه استان تهران 
اضافه كرد: خط مطالعات راه آهن تهران به 
شهر قدس، ملارد و شهريار به شكل شبكه 
ريلى در نظر گرفته  شده است. طرح قطار 
شهرى تهران به پاكدشت در دست اجرا و 
مطالعات طرح تهران به پرديس هم به پايان 
رسيده است. اين پروژه ها به شكل فاينانس 
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پروژه هاى توسعه 
گردشگرى درمنطقه 

«اندبيل» سال ها با 
وجود تملك اراضى 
و قول هاى مسئولان 
بدون تكليف مانده 

است

بــرش

اينستا ملت

غلامرضا تاجگردون نماينده مردم گچســاران در مجلس 
شوراى اسلامى در صفحه اينستاگرام خود مطرح كرد: دولت 

مى خواهد بار گرانى بنزين را به گردن مجلس بيندازد.  وى 
با اشاره به صحبت هاى رئيس جمهور در اين باره كه مسئول 
مستقيم برنامه و بودجه در كشور، شخص رئيس جمهور 
است، اظهار داشــت: رئيس جمهور در پنج سال گذشته، 
اختيار داشــت هم هدفمندى را اصلاح و هم يارانه نقدى 
اقشــار پردرآمد را حذف كند و هم اختيار داشت، قيمت 
بنزين را افزايش بدهد كه تا كنون دســت به چنين كارى 
نزده است. وى تأكيد كرد: ما مسئوليت ايشان را به استناد 
قانون اساسى در زمينه برنامه و بودجه قبول داريم، بنابراين 
رئيس جمهور مســئول كل برنامه و بودجه باشــد و اين 
مسئوليت را به گردن مجلس نيندازد. وى با اشاره به اينكه 

رئيس جمهور تأكيد دارد كه اگر تبصره هاى 14، 18 و 19 
لايحه بودجه مورد توجه قرار نگيرد، در واقع لايحه بودجه 
دولت نيســت، گفت: دولت اين اختيار را دارد كه بنزين را 
گران كند و يا يارانه نقدى مدنظر قانون هدفمندى را حذف 
كند. دولت 5 سال چنين اختيارى داشته است، اما تاكنون 
به آن عمل نكرده است و حالا مى خواهد بار اين موضوعات 
را به گردن مجلس بينــدازد. وى تأكيد كرد: مجلس اين 
مسئوليت و اختيار را تقديم دولت مى كند، اما رئيس جمهور 
مى خواهد بار اين مسئوليت را به دوش مجلس بگذارد، در 
حالى كه مجلس متوجه اين امر اســت و تأكيد داريم كه 

رئيس برنامه و بودجه كشور بايد اين امور را انجام دهد.

بهروز نعمتى سخنگوى هيئت رئيسه مجلس شوراى 
اســلامى، در صفحه خود در اينســتاگرام نوشــت:  
مجلــس موافق ادامه فيلترينگ تلگرام نيســت، اما 
تلگرام بايد متعهد شــود، به عنوان ابزارى در اختيار 
دشمنان ملت ايران قرار نمى گيرد وباتوجه به ضوابط 
و مقررات امنيت ملى كشور، اقدام جدى ترى از خود 
نشــان داده و متعهد شــود به رفتارهاى تروريست 

مآبانه در اين پيام رسان خاتمه مى دهد.

دولت بويژه وزارت ارتباطات مكلف اســت، نسبت 
به رعايت اين گونه موارد و همچنين خســارت هاى 
ناشــى از اقدام هاى تروريســت گونه كه به فضاى 
كسب وكار جوانان عزيز ما وارد كرده است به صورت 
جدى اقدام كند، در غير اين صورت مجلس با قدرت 
به موضوع ورود خواهد كرد؛ مســئولين تلگرام نيز 
بايد بدانند كه گزينه هاى جــدى براى جايگزينى 

تلگرام وجود دارد.
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على اسدى نماينده مردم شهرستان شهربابك در 
مجلس شوراى اسلامى، در اينستاگرام شخصى اش 

مطرح كرد: پول دولت جــواب نمى دهد و اصلا 
نمى توان روى بودجه حساب كرد و بايد مسئولان 
اســتان همت كنند تا با انتقــال منابع مالى از
 امكانات اســتفاده كرده و اشتغال جدى واقعى 

ايجاد كنيم. 
وى نوشت: كرمان، استان پهناورى است، اما سيستم 
ادارى جمع و جورى نداريم و مشكل حوزه اشتغال 
اين است كه براى دريافت مجوزها زمان زيادى بايد 
طى شــود و اين مسئله در اســتان كرمان دوبرابر 

استان هاى ديگر است.

وى با تأكيد بر اينكــه بايد اين نقص را رفع كنيم، 
افزود: 61 طرح را در شهرســتان شــهربابك جمع 
آورى كرده ايم كه در اســتان به مشكل برخورده و 

حذف مى شوند. 
اسدى تصريح كرد: كرمان منابع مالى زيادى دارد و 
معادن ما در كشور بى نظير است و در برنامه ششم 
تصويب شــده كه منابع اين معادن بايد به استان 
منتقل شــود، اما متأسفانه هماهنگى لازم و همتى 
كه بايد براى به كارگرفتن اين منابع به خرج بدهيم، 

نداريم.

پول دولت جواب نمى دهد

توپ گرانى بنزين در زمين مجلس

مجلس موافق ادامه فيلترينگ نيست 
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 100 ميليارد ريال سالانه صرف 

ازدواج هاى دانشجويى مى شود

مشهد: رئيس ســتاد ازدواج دانشجويى گفت: هزينه پرداخت 
شده سالانه توسط اين ســتاد به منظور ازدواج دانشجويى در 
ســطح كشــور حدود 100 ميليارد ريال است. حجت الاسلام 
محمد خادمى در نشست خبرى آغاز بيست و يكمين دوره طرح 
«همسفر تا بهشت» ويژه اردوهاى ازدواج دانشجويى در مشهد 
افزود: از اين ميزان 40 ميليارد ريال هزينه كلاس ها و دوره هاى 
آموزشــى در دانشــگاه هاى مختلف و 60 ميليارد ريال صرف 
اردوهاى دانشجويى اين طرح در مشهد و شمال كشور مى شود.

وى ادامه داد: اين رقم به اندازه اى نيســت كه توزيع آن بين 
دانشجويان ازدواج كرده بتواند در زندگى آن ها تأثير خاصى 
داشــته باشــد، اما با كمك آن مى توان دوره هاى آموزشى 
مفيدى را براى دانشجويان و جوانان راه اندازى كرد. وى افزود: 
در طرح «همسفر تا بهشت» مراد از ازدواج دانشجويى ازدواج 
يك دانشــجو با هر فرد ديگرى اســت يعنى لازم نيست كه 

زوجين هر دو دانشجو يا از يك دانشگاه يا يك رشته باشند.

  لزوم حمايت از سرمايه گذاران 
صنايع دستى و گردشگرى

بيرجند: معاون هماهنگى امور عمرانى استاندار خراسان جنوبى 
گفت: حمايت از سرمايه گذارى بويژه در حوزه صنايع دستى و 

گردشگرى از مهم ترين اولويت هاى استان است.
سيد مجتبى علوى مقدم، در جلسه كارگروه ميراث فرهنگى، 
صنايع دستى و گردشگرى استان اظهار داشت: خراسان جنوبى 
داراى ظرفيت ها و توانمندى هاى بســيار مناسبى در حوزه 
گردشگرى است كه توجه به آن ها مى تواند، زمينه هاى اشتغال 
پايدار را نيز ايجاد كند. وى يكى از راه هاى معرفى اســتان را 
موضوع صنايع دستى و اماكن تاريخى برشمرد و خاطرنشان 
ساخت: صنايع دســتى اين استان داراى ويژگى هاى خاص و 
منحصر به فردى است كه مى تواند به عنوان يك ظرفيت مهم 
در راستاى معرفى اين استان مورد توجه برنامه ريزان و متوليان 
امــر قرار گيرد. وى تحول در حوزه گردشــگرى را لازمه كار 
در استان خراسان جنوبى دانست و تصريح كرد: تحول زمانى 
اتفاق مى افتد كه تفكر و نوع نگاه به ســرمايه گذار در استان 
تغيير كنــد و اميدواريم نگاه حمايت از فعالان در حوزه هاى 

صنايع دستى و گردشگرى نيز وارد فاز تازه اى شود.

 تسهيلات مسكن تأثيرى 
در خانه دار كردن مردم نداشته است

تسنيم: عضو كميسيون عمران مجلس شوراى اسلامى گفت: 
متأسفانه تسهيلات حوزه مسكن تأثير چندانى در خانه دار كردن 
مردم نداشته است. حميد بنايى اظهار داشت: در سال هاى اخير 
شاهد هستيم كه روند اجاره نشينى در كشور افزايش يافته و اين 
ميزان بويژه در پنج ســال اخير روند افزايشى داشته كه دلايل 
بسيارى در اين امر دخيل هستند. نماينده مردم گناباد در مجلس 
شوراى اسلامى بيان كرد: مهاجرت بى رويه از روستاها به سمت 
شهرها تأثير زيادى در افزايش آمار مستأجران در سال هاى اخير 
داشته است و از سوى ديگر ناتوانى در خريد منزل در كلانشهرها 
نيز بر اين مسائل افزوده است. بنايى ادامه داد: بايد زمينه افزايش 
امكانات در روستاها فراهم شود تا تمايل براى مهاجرت به شهرها 
كاهش پيدا كند زيرا تا زمانى كه روســتاهاى ما از اين امكانات 
تهى باشــد، مشكلات فراوانى مانند مهاجرت ادامه پيدا خواهد 
كرد. وى گفت: مشــكلاتى مانند اشــتغال و مسكن را بايد در 
روستاها حل كنيم تا از اين طريق، حاشيه نشينى و يا مهاجرت 
به كلانشهرها را برطرف كنيم. همچنين اعتقاد دارم دولت نيز 
بايد نگاه ويژه اى به روستاها داشته باشد و توزيع امكانات در اين 
مناطق را با نگاه عدالت محور دنبال كند. نماينده مردم گناباد در 
مجلس شوراى اسلامى افزود: تسهيلات فعلى در حوزه مسكن 
نيز كفايت نكرده و نتوانسته به اندازه كافى قدرت خريد مردم را 

براى تهيه مسكن افزايش دهد.

  موزه ورزش همگانى 
در خراسان جنوبى راه اندازى مى شود

بيرجند: رئيس هيئت ورزش همگانى خراسان جنوبى با بيان 
اينكه در برنامه ريزى ما تلاش شــده تا يك روز به عنوان «روز 
بدون خودرو» كه در آن روز همه با دوچرخه بر ســركار حاضر 
شوند، اجرايى شود، گفت: تلاش داريم موزه ورزش همگانى را 
در خراسان جنوبى راه اندازى كنيم. سيد محمدرضا حسينى در 
دومين شوراى ورزش همگانى خراسان جنوبى با بيان اينكه يكى 
از معضلات ورزش همگانى، كمبود اعتبارات است، افزود: براى 
توسعه ورزش همگانى بايد مصوبات خوبى داشته باشيم و همه 
اجرايى شود. وى با بيان اينكه اين هيئت، برنامه هاى مختلفى 
در نظر گرفته است، بيان كرد: يك روز به عنوان «روز دوچرخه 
سوارى» نامگذارى شده تا همه كاركنان با دوچرخه بر سر كار 
حاضر شوند. حسينى افزود: تلاش مى شود تا بيلبوردهاى سطح 
شهر در خصوص ورزش و ترويج آن باشد تا بر روى نگرش مردم 
هم تأثيرگذار باشد زيرا اگر ورزش را تبليغ كنيم، آثار ورزش در 
جامعه بيشتر نمود پيدا مى كند. وى بيان داشت: مقرر شده است 
در راســتاى ترويج ورزش همگانى، عصرها به صورت «محله با 
نشــاط» همايش پياده روى برگزار شود و از ديگر برنامه هاى 
در نظر گرفته شده، برگزارى جشــنواره بادبادك ها، جشنواره 

فرهنگى ورزشى براى كودكان 6 ماه تا 6 سال است.

 بانك اطلاعاتى فعالان قرآنى 
در خراسان شمالى جزيره اى است

بجنورد: رئيس دانشكده علوم قرآنى بجنورد گفت: دستگاه ها و 
سازمان ها در حوزه سازماندهى و تشكيل بانك جامع اطلاعاتى 

از فعالان قرآنى در اين استان جزيره اى عمل مى كنند.
حجت الاســلام رحيم مهدوى پور گفت: هم اكنون اداره ها و 
سازمان هاى مربوط به بخش قرآنى از جمله اداره كل اوقاف و 
امور خيريه، تبليغات اسلامى، دانشگاه ها، دارالقرآن ها و ساير 
در اين حوزه فعاليت دارند، اما بانك اطلاعاتى به شكل جامع 

در استان نداريم.
وى افــزود: ظرفيت و پتانســيل بالايى در حــوزه قرآنى در 
زمينه هاى مختلف در اين اســتان وجود دارد، اما اقدامى در 
راستاى ساماندهى فعالان قرآنى در اين استان انجام نشده كه 

هم اكنون اين امر يكى از نيازهاى ضرورى است.
رئيس دانشــكده علــوم قرآنى بجنورد گفــت: مهم ترين و 
اصلى ترين مســابقات شهرستانى، اســتانى، ملى، كشورى و 
بين المللى در رابطه با قرآن كريم توسط سازمان اوقاف و امور 

خيريه انجام مى شود.

 43 درصد مقررى بگيران بيمه بيكارى 
خراسان جنوبى جوانان هستند

بيرجند: مديركل تعاون، كار و رفاه اجتماعى خراسان جنوبى 
با بيــان اينكه 43 درصد از مقررى بگيــران بيمه بيكارى را 
جوانان تشــكيل مى دهند، افزود: از اين تعداد 143 نفر زن و 

مابقى مرد هستند.
محمد ســنجرى در ستاد ســاماندهى امور جوانان خراسان 
جنوبــى بيان كرد: در ســال جارى 922 نفــر بيمه بيكارى 

داشته ايم كه از ميزان 398 نفر جوانان بوده اند.
وى با بيان اينكه از ســال 92 تاكنــون، 10 هزا و 232 نفر 
اشتغال براى استان پيش بينى شده است، افزود: از اين تعداد 

براى 7594 نفر اشتغال ايجاد شده است.
سنجرى ادامه داد: همچنين 49 درصد اين جمعيت معادل 
3082 نفر را قشر جوان تشكيل داده اند. وى با اشاره به اجراى 
طرح مشاغل خانگى بيان كرد: اين طرح از سال 90 تاكنون 

باهدف كاهش هزينه هاى زندگى اجرايى شده است.
مديركل تعاون، كار ورفاه اجتماعى خراسان جنوبى بيان كرد: 
از شــروع اجراى طرح تاكنون 25 هزار و 523 مجوز مشاغل 

خانگى صادر شده است.

 اكران فيلم هاى جشنواره فيلم فجر 
از 12 بهمن در مشهد

مشهد: مدير كل فرهنــگ و ارشاد اسلامى خراسان رضوى 
گفت: جشنواره فيلم فجر در خراسان رضوى همزمان با ديگر 

استان ها از 12 بهمن آغاز مى شود.
ســيد سعيد سرابى در جمع خبرنگاران اظهار كرد: افتتاحيه 
جشنواره فيلم فجر در مراكز استان ها به صورت همزمان در 

12 بهمن ماه با حضور هنرمندان سينما برگزار مى شود.
وى افزود: طبق توافق انجام شده 22 فيلم سينمايى از بخش 
مســابقه و يك فيلم انيميشن در جشنواره فيلم فجر مشهد 

اكران خواهد شد.
مدير كل فرهنگ و ارشاد اسلامى خراسان رضوى خاطرنشان 
كرد: در راستاى حمايت از توليدات سينمايى استان، در كنار 
اكران آثار جشنواره برخى توليدات فاخر يك ساله سينمايى 

استانى نيز اكران خواهد شد.
سرابى گفت: طبق پيگيرى هاى انجام شده با سازمان سينمايى 
كشور، اكران فيلم هاى اين جشنواره در دو سينما خواهد بود.

  باغ تالارهاى بدون مجوز در بجنورد 
پلمب مى شوند

بجنورد: شهردار بجنورد گفت: باغ تالارهاى غيرمجاز در اين 
شهر تنها يك هفته فرصت دارند تا نسبت به پرداخت حقوق 

شهردارى اقدام كنند؛ در غير اين صورت پلمب مى شوند.
روح االله براتيان با اشــاره به ســاخت و سازهاى غيرمجاز باغ 
تالارها در اين شهر اظهار كرد: به مالكان باغ تالارها يك هفته 
فرصت داده شده تا نسبت به پرداخت حقوق شهردارى اقدام 

كنند.
وى افزود: اكنون 23 واحد از باغ تالارهاى اين شهر مجوزى از 
شهردارى ندارند و نسبت به برگزارى مراسم مختلف مبادرت 

مى كنند.
وى افزود: فعاليت باغ تالارها در حالى بدون مجوز ادامه دارد 
كه برخى برنامه هاى شهردارى نيز در يكى از اين باغ تالارها 

برگزار شده است.
براتيان اظهــار كرد: اكنون باغ تالارها در بجنورد 90 ميليارد 
ريال به شــهردارى بدهكار هســتند و در صورتى كه حقوق 
شهردارى در مهلت تعيين شــده پرداخت نشود، نسبت به 

پلمب باغ تالار اقدام مى شود.
شهردار بجنورد از پايين بودن كيفيت اجراى آسفالت توسط 
شركت آب و فاضلاب در سطح شهر انتقاد كرد و گفت: در دور 
قبل، مقرر شد كه كار آسفالت حفارى هاى انجام شده توسط 
شركت آب و فاضلاب به آن شركت واگذار شود كه من با اين 
اقدام مخالف هســتم زيرا در بيشتر موارد، آسفالت اجرا شده 

كيفيت خوب نداشته و با نشست روبه رو شده است.
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قدس: رئيس ميراث فرهنگى شهرستان چناران گفت: در 
گذشته شاهد ساخت و سازهاى غيرمجاز در منطقه تپه 
تاريخى چناران بوديم كه در حال حاضر متوقف شــده و 
براى ســاخت  و سازهايى كه بتازگى صورت گرفته، حكم 

تخريب دريافت شده است.
محمــد طاهريان مقــدم اظهار داشــت: بــراى احياى 
صنايع دستى در شهرســتان چناران، مبلغ 290 ميليون 
تومان تسهيلات پرداخت شده است. پرداخت اين وام ها در 
راستاى اشتغال زايى در مشاغل نمدمالى، سفال و سراميك، 
ترمه دوزى، معرق، دوخت لباس محلى و غيره بوده است. 
او تصريح كرد: از جمله مشاغلى كه اعطاى وام به مشاغل 
صنايع دســتى انجام شد، رشــته نمدمالى بود كه در اين 
شهرستان در حال منسوخ شدن بود كه با اعطاى تسهيلات 
اين شغل را فعال كرده و در حال حاضر محصولات توليد 
شده توسط كارگاه نمدمالى به ساير شهرستان هاى استان 

ارسال مى شود.
رئيس اداره ميراث فرهنگى شهرســتان چنــاران گفت: 
شهرستان چناران در حوزه گردشگرى مكان هاى بسيارى 
دارد كــه از جمله آن مى توان به درياچه ســبز گلبهار در 
45 كيلومترى جنوب شرق چناران، آبشار اخلمد در كنار 

روستاى اخلمد در 17 كيلومترى جنوب غربى چناران اشاره 
كرد.

طاهريان اظهار داشت: شــاهد حضور بيش از 300 هزار 
گردشــگر خارجى و بيش از يك ميليون و 300هزار نفر 
گردشــگرى داخلى در منطقه آبشــار اخلمد هستيم كه 
قدمت اين روســتا به دوره صفوى مربوط مى شــود. در 
اين منطقه در حال حاضر اقامتگاه هاى غيرمجاز فعاليت 
مى كنند كه از مالكان اين اقامتگاه ها خواسته شده تا براى 
دريافت مجوز به اداره ميراث فرهنگى چناران مراجعه كنند. 
وى تصريح كرد: روســتاى «بقمچ» از روســتاهاى هدف 
گردشگرى در شهرستان چناران است كه اين روستا داراى 
بافت تاريخى اســت و مصالح به كار رفته در آن، خشت و 
گل است و اين روستا در دامنه كوه  هاى هزار مسجد واقع 

شده و به  صورت پلكانى است. 
رئيس اداره ميراث فرهنگى شهرستان چناران با بيان اينكه 
از ديگر روستا هاى پلكانى در شهرستان چناران، روستاهاى 
«گاه و گاش» هســتند، گفــت: نخســتين اقــدام براى 
حضور گردشــگران در روستاهاى اين شهرستان ساخت 
اقامتگاه هاى بومگردى است كه مجوزهاى اين اقامتگاه ها، 

بدون دريافت هزينه اى از سوى اين اداره صادر مى شود.

طاهريان اظهارداشــت: بيــش از 150 اثــر تاريخى در 
شهرستان چناران شناسايى شــده كه 22 اثر ثبت ملى 
شده اند و برج تاريخى رادكان واقع در اين شهرستان قابليت 

ثبت جهانى شدن را نيز دارد.
او بيــان كرد:در حال حاضر در حــال مرمت رباط حوض 
حضرتى كه در گذشته 70 درصد از آن تخريب شده بود، 
هستيم كه عمليات بازسازى آن توسط شركت خصوصى 

و با نظارت اداره ميراث فرهنگى چناران انجام مى شود.
رئيــس اداره ميراث فرهنگى شهرســتان چناران با بيان 
اينكه با كمبود بودجه در ارتباط با مرمت آثار تاريخى اين 
شهرستان رو به رو هســتيم،گفت: رباط سيدآباد در اين 
شهرستان مرمت شده و آماده واگذارى به بخش خصوصى 
با تغيير كاربرى اســت. طاهريان اظهار داشت: در گذشته 
شاهد ساخت و سازهاى غيرمجاز در منطقه تپه تاريخى 
چناران بوديم كه در حال حاضر متوقف شده و براى ساخت  
و سازهايى كه بتازگى صورت گرفته، حكم تخريب دريافت 
شده اســت. او خاطرنشان كرد: روســتا هاى «اسجيل»، 
«دولت آباد»، «بقمــچ»، «رادكان»، «فريزى»، «اخلمد» و 
«گاه و گاش» در اين شهرستان توانايى بومگردى را دارند 

و اين اداره به متقاضيان ساخت اقامتگاه مجوز  مى دهد.

تخريب تمامى ساخت وسازهاى غيرمجاز در «تپه تاريخى چناران»

زائران و مجاوران در گفت و گو با قدس:

قفل ترافيكى اطراف حرم مطهر كى باز مى شود؟

 مهناز خجســته نيا  مسيرهاى منتهى به 
حرم مطهر رضــوى در زمره معابــر ويژه اى 
بشــمار مى آيند كه جدا از همه ايام سال در 
روزهايى كه در فهرســت مناسبت هاى خاص 
قرار مى گيرند، از نظر ترافيك جزو پرترددترين 
مسيرهاى شهرى قلمداد مى شوند و شرايط بى 

مانندى را در كشور تجربه مى كنند.
تردد شمار زيادى از مجاوران براى عرض ادب 
به ســاحت مقدس اين بارگاه منــور در كنار 
تردد نزديك به 20 ميليون زائر سالانه در اين 
مسير هاى شهرى معادله اى مى سازد كه بيش 

از 20 سال است لاينحل مانده است.
البته اين موضوع سال هاســت به عنوان يك 
مطالبه عمومى مطرح است، اما هر بار طرحى 

اين موضوع را به بيراهه مى كشاند.

 كمبود پاركينگ در خيابان هاى منتهى 
به حرم مطهر

يكى از شــهروندان ساكن در محدوده هسته 
مركزى مشــهد با انتقاد از ترافيك و مشكل 
پاركينگ در مشــهد بويژه خيابان هاى اطراف 
حرم مى گويد: در برخى مناســبت ها به دليل 
ترافيك سنگين، خيابان هاى منتهى به حرم 
مسدود مى شــود، اين در حالى است كه اگر 
زائر نتواند با خودرو به سمت حرم حركت كند، 

هيچ راهكار جايگزينى براى 
تســهيل در رفت و آمد زائر 

وجود ندارد.
به گفته وى ترافيك سنگين 
در اين معابر شهرى نه تنها 
در ســاعات پيــك روزهاى 
عادى، بلكه در تمام ساعات 
زائران  اوج حضــور  زمــان 
گاهى به حدى مى رسد كه 
مسدود  مســيرها  اين  كل 
مى شــوند، در حالى كه در 
پاركينگ هاى  مواقــع  اين 
موقت نيز به دليل ظرفيت 
محدود از خدمات رســانى 
حذف مى شوند و نمى توانند 

كمكى براى رفع مسائل ترافيكى اين محدوده 
داشته باشند.

شــهروند ديگرى هم با گلايه از طرح ترافيك 
مى گويــد: وقتى ترافيك اطــراف حرم مطهر 
سنگين مى شود، پليس چاره اى جز اينكه راه 
را ببندد ندارد در حالى كه اين كار فقط پاك 

كردن صورت مسئله است.
زائرى هم كه از اوضاع طرح ترافيك مشــهد 
كلافه شده معتقد است: مشكل ترافيكى اين 
كلانشــهر با اجراى اين گونه طرح ها برطرف 

نخواهد شد؛ چراكه در مشهد 
زير ساخت هاى حمل و نقل 

عمومى و ريلى ناقص است.

فرصت 25 ساله براى 
رفع مشكلات ترافيكى 

اطراف حرم مطهر
اين انتقادها در حالى از سوى 
مى شود  مطرح  شــهروندان 
كه شــهردار مشهد نيز جزو 
داعيه داران طرح هاى ترافيكى 

هسته مركزى است.
در  خامســى  زاده  تقــى 
گفت و گو بــا قدس مى گويد: 
اطــراف حرم  ترافيك  طرح 
مطهر يك طرح ابترى اســت كه 22 سال از 

زمانش گذشته است.
وى با بيان اينكه اين طرح در هر سال فقط دو 
درصد پيشرفت كرده مى افزايد: با اين احتساب 
پيشــرفت طرح ترافيك اطراف حرم مطهر تا 
امروز به 44 درصد رسيده است.  به گفته وى 
با همين روال نيز اجراى طرح ترافيك اطراف 

حرم مطهر 25 سال ديگر نيز زمان مى برد.
شهردار مشهد اظهار مى دارد: وقتى طرحى ابتر 
بمانــد، يعنى هر طرحى كه مى خواهيد انجام 

دهيد، منوط مى شود به كارى كه قرار بوده در 
آنجا انجام شود و نشده است.

 وضعيت نامطلوب حمل ونقل در مشهد
رئيس كميسيون حمل و نقل و ترافيك شوراى 
شهر مشــهد هم معتقد است: حل مشكلات 
ترافيكى مشهد با برنامه هاى هوشمند و ابلاغى 
رفع نمى شــود ونياز به فرهنگ سازى در اين 

حوزه داريم. 
بهاروند در گفت و گو با مهر اظهار مى دارد: يكى 
از مواردى كه به داشتن يك شهر گردشگرى 
مطلوب منجر مى شود، داشتن يك حمل و نقل 
مناسب است، اما متأسفانه وضعيت حمل و نقل 
مشهد در ميان ديگر كلانشهرهاى كشور بسيار 
نامطلوب است. وى با تأكيد بر اينكه در شوراى 
پنجم روى فرهنگ ترافيكى مردم كار خواهيم 
كرد، مى افزايد: بايد اين فرهنگ را ايجاد كنيم، 
زيرا مشكل ترافيكى با برنامه هاى هوشمند و 

ابلاغى برطرف نمى شود.
رئيس كميسيون حمل و نقل و ترافيك شوراى 
مشهد با انتقاد از سنگ اندازى برخى  در جهت 
عدم خدمت رسانى مطلوب مديران شهرى به 
مردم، خاطرنشان مى كند: توسعه خطوط مترو 
در مشــهد در دستور كار است كه با توجه به 

مشكل بودجه اى زمان بر است.

 در گفت و گو با قدس انجام شد

اظهارات وزير نيرو در خصوص جيره بندى آب در مشهد

گزارش

 آرش خليل  خانه   كاهش ميزان بارندگى ها 
و حجم ذخاير آبى در استان خراسان رضوى 
وهمچنين شــايعات انجام شده در خصوص 
جيــره بنــدى آب طى ماه هــاى پيش رو، 
بخصوص تابستان سال آينده در اين استان از 
جمله مسائلى بود كه در حياط خلوت دولت 

با وزير نيرو مطرح شد.
اردكانيان در پاســخ به اين پرسش كه طبق 
گفته كارشناســان با توجه به كاهش ذخاير 
آبى احتمال دارد آب در تابستان آينده مشهد 
جيره بندى شود، برنامه هاى وزارت نيرو در 
اين خصوص چيست؟ به خبرنگار ما گفت: 
اگر در شيوه مصرف تجديد نظر نكنيم نه تنها 
در تابستان كه در زمستان هم ممكن است 
مجبور به جيره بندى آب بشويم. ولى چنين 

پيش بينى نيست و چنين برنامه اى نداريم.

 استفاده از قطره قطره آب
وزير نيرو افزود: ما اعتماد و اتكاى كامل داريم كه 
اول با اطلاع رسانى و بعد با ايجاد مفاهمه لازم 
بين مصرف كنندگان و مسئولان از قطره قطره 
آب موجود در اســتان به نحو احسن استفاده 
مى كنيم. وى در عين حال تصريح كرد: متأسفانه 
سياســت غلط بهره ورى از آب موجب شده تا 
در جايى كه نبايد در استان كشت كنيم، كشت 

مى كنيم و كشتى كه بايد بكاريم را نمى كاريم.
تلاش مى كنيم آب جيره بندى نشود

وزير نيرو افزود: در وزارتخانه تلاش شــده تا 
نحوه مصرف آب را تغيير دهيم و ان شــاءاالله 
اميدواريم كه منابع موجودمان كفاف دهد تا 
آب را جيره بندى نكنيم. البته قطعاً اين هدف 
به هماهنگى ميان دستگاه ها و وزارتخانه ها و 
هماهنگــى ميــان دســتگاه هاى دولتى و 

غيردولتى، با رســانه ها و با مصرف كنندگان 
نياز دارد. وى گفت: اما مردم ما نشــان دادند 
از ظرفيت بالايى برخوردارند و در صورتى كه 
اطلاعات دقيق و درست به آن ها منتقل شود، 

همكارى لازم را خواهند كرد. اردكانيان اظهار 
اميدوارى كرد با تغيير اقليم در جهت مثبت 
و يا با اتكا به روش هاى صحيح مصرف، واژه 

بحران آب در آينده حل شود.

طرح ترافيك 
اطراف حرم مطهر 

طرح ابترى است كه 
22 سال از زمانش 

گذشته است

بــرش
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